
پریسا اسماعیلی نیا - رکسانا ریحانیان متولد مهرماه 1۳6۷ در 
تهران، نوازنده و مدرس ویولن، ویولا و موسیقی کودک است. او بر این 
باور است که موسیقی و به طورکلی هنر، قله محور نیست و جوایز یا 
جشنواره ها با آن که چشم گیرند ارزش محسوب نمی شوند. به اعتقاد 
او، »برای یک هنرمند مسیری که طی می کند واقعاً ارزشمند است. 
برای من انسان ها و هنرمندانی که با آنان توانسته ام زیست هنرمندانه 
داشته باشم و تجربیاتی کسب کنم، افتخارآمیز است«. با این حال، 
او یکی از افتخارآمیزترین تجربیاتش را جشنواره موسیقی شهر راونا 
در ایتالیا می داند که به عنوان نوازنده ویولا توانسته  است با یکی از 

بهترین رهبران ارکستر دنیا یعنی ریکاردو موتی همکاری کند.
رکسانا ریحانیان گفت: به  نظرم هنرمند ناگزیر است که هنرمندانه 
زندگی کند و گویا این یک ویژگی شخصیتی است که برخی از آن 
برخوردارند. بی شک زیســت هنرمندانه در بینش، نوع انتخاب ها، 
نوع نگاه و معانی ای که هنرمند برای زندگی اش برمی گزیند، نمود 
می یابد. او افزود: تنها چیزی که به  نظر من اهمیت دارد این است که 
یک هنرمند واقعا بتواند این را در خودش تشخیص بدهد که هنر 
را برای چه چیزی انتخاب کرده است. آیا به راستی هنرمند است یا 
دوست دارد در پوست یک هنرمند برای رسیدن به اهداف دیگری 
ظاهر شــود. اگر واقعاً هنرمند باشــد، هیچ محدودیتی نمی تواند 
جلویش را بگیرد؛ کمااین که در تاریخ نمونه های فراوانی از نقاشان 
فقیر و چیره دســتی دیده ایم که در طول زندگی شان هیچ نصیبی 
از آثارشــان نبرده اند. این موضوع در میان موزیسین ها نیز وجود 
داشته است، اما کمتر. این نوازنده جوان با بیان این که محدودیت ها 
باعث نمی شود که هنرمند به مسیرش ادامه ندهد، ادامه داد: البته 
این موضوع درد و رنج او را بیشتر و شاید اراده اش را ضعیف تر  کند؛ 
ولی محدودیت تا یک حدی خلاقیت زا نیز هســت. تأکید می کنم 
تا یک حدی، چون از جایی به بعد واقعاً می توانــد برای ارائه و بروز 

آفرینش های هنری مانع بزرگی باشد.
ریحانیان در بخش دیگری از سخنانش، به توانایی نسل جدید 
در امر آموزش اشــاره کرد و گفت: به نظر من نسل جدید نسبت  به 

نســل قبل، توانایی های متفاوت تری دارد و اگر بتواند توانایی های 
نسل گذشته را در خودش پرورش دهد، می تواند بسیار موفق باشد.

او افزود: از توانمندی های نسل جدید یکی آن که یادگیری شان 
در لحظه قوی تر است. آنان ابزار کمک آموزشی خیلی بیشتری در 
اختیار دارند؛ مثل نتُ ها یا روش های آموزشــی بیشتر، تصاویری 
ویدیویی که یاری بیشتری به آنان می رساند، دسترسی آنلاین به 

خیلی از مطالب آموزشی و... .
ریحانیان تاکید کرد: نسل جدید بسیار باهوش است؛ اما متأسفانه 
توانمندی ای که در نسل گذشته وجود داشــته و الان کمتر دیده 
می شود، میل به پشتکار و سخت کوشی اســت. این میل در نسل 
جدید وجــود ندارد. او با بیان این که ما در نســل جدید، مشــکل 
»نداشتن تمرکز« را به وفور می بینیم، گفت: به خاطر نوع زندگی ای 
که ما امروزه داریم و ارتباط مان با دنیای مجازی، اطلاعات و دیتاهای 
پراکنده و بی ربطی که در لحظات خیلی کوتاه به مغز ما وارد می شود، 
به این می انجامد که تمرکز نداشته باشیم و نتوانیم موضوعات را در 
ذهن مان نگه داریم. این ضعف بسیار شــدید دیده می شود، حتی 
در میان بزرگ ســالان؛ ولی به طورکلی اگر نسل جدید بتواند اصلِ 
»رنج کشیدن برای رســیدن به هدف« را در خودش بپذیرد و روی 
تمرکزش هم کار کند، حتی می تواند از نسل گذشته بسیار موفق تر 
باشــد. این نوازنده در ادامه، برخی از فعالیت های هنری اش را نیز 
برشــمرد و ادامه داد: به عنوان نوازندۀ ارکستر سمفونیک و گاهی 
ارکستر ملی با بزرگانی چون »شهرداد روحانی«، »علی رهبری«، 
»لوریس چکناواریان«، »فرهاد فخرالدینی« و تقریباً تمام رهبران 

ارکستری که در ایران فعالیت کرده اند، همکاری داشته ام.
او افزود: بــا خوانندگان خوبمان »علیرضــا قربانی« یا برخی از 
خوانندگان مشهور پاپ نیز کار کرده ام. اخیراً بیشتر میل دارم که با 
پرفورمنس آرتیست ها و لنَد آرتیست ها کار کنم. یکی از کسانی که 
 »Creator« با ایشان کار کرده  و بسیار لذت برده ام، »امیر وارسته
و »Performance Artist« بوده است. در گذشته نیز با »علی 

اتحاد«، نویسنده و پرفورمنس آرتیست، همکاری داشته ام.

در ادامه این گفت گو از او پرسیدیم: »برای آفرینش برخی از آثار 
هنری علاوه  بر نبوغ به درجه ای از دیوانگی نیز نیاز است؛ آن گونه که 
درباره ون گوگ یا بتهوون شنیده ایم. دیدگاه شما چیست؟« که در 
پاسخ گفت: انسان متمدن برای حفظ بقایش، به زندگی اجتماعی 
و درنتیجه قانون گذاری و خلق چیــزی به نام »هنجار« روی آورد. 
در ادامه، قدرت ها از این هنجارها و طراحی شان برای کنترل مردم 
استفاده و بیشتر سوءاســتفاده کردند. بهتر است بگوییم هنرمند 
دیوانه نیست، بلکه شهامت دارد که خودش باشد و این پوسته ها و 

هنجارها را که واقعی نیستند، تا حد زیادی بشکند..
در پایان گفت وگو به مسئولان فرهنگی کشور نیز گذری زدیم. 
ریحانیان گفت: من با آنان هیچ صحبتی ندارم، چون با تجربه ای که از 
کارکردن در میان شان به دست آورده ام فهمیده ام که به جز عده ای 
انگشت شمار، بقیه هیچ کمکی به فرهنگ و هنر نمی کنند و عموماً 

تشخیصش را ندارند.
او با تأکیــد بر این که ضروری اســت مردم و هنرمنــدان واقعاً 
»کیفیت جو« باشند، افزود: فقط به دیده شدن و مخاطب و ظواهر 
اهمیت ندهید. کیفیت در اینستاگرام و تلگرام یا دیگر شبکه های 
مجازی پیدا نمی شود. اگر کتاب نمی خوانید و حوصله اش را ندارید، 
اشکالی ندارد؛ حداقل بروید ببینید و با چیزهای جدید مواجه شوید.

این نوازنده ادامه داد: موزیــک جدید گوش کنید. آدم های تازه 
را ببینید. به نمایشــگاه بروید؛ جایی کــه هیچ وقت نمی رفتید. به 
رستوران جدید بروید. به طورکلی از فضای امن خودتان خارج شوید 
و اگر می توانید بیشتر سفر کنید. چنین چیزهایی باعث می شود که 
دنیای تان بزرگ تر شود. با انسان های بیشتر و متفاوتی صحبت کنید.

او در پایان تاکید کرد: درمجموع می خواهم بگویم که در مواجهه با 
امر جدید متعصب نباشید. تمام چیزهایی که گفتم به بزرگ ترشدنِ 
جهان شما می انجامد و تشخیص کیفیت برای شما راحت تر می شود. 
وقتی سلیقۀ شما بالا برود و کیفیت جو باشید، سلیقۀ شما می شود 
»تقاضا« و آنچه که مسئولان تحویل ما می دهند می شود »عَرضه«. 

تقاضایتان را ارتقاء بدهید./صباخبر

گفت وگوی صبا با رکسانا ریحانیان 

 هنرمند ناگزیر است 
هنرمندانه زندگی کند 

صاحب امتیاز: موسسه فرهنگی هنری وصف صبا 
مدیر مسئول و سردبیر: محمدرضا شفیعی 

دبیر تحریریه: امیر افشار فتوحی

www.rooznamehsaba.com

rooznamehsaba

تهران - خیابان آیت الله مدنی - کوچه خجسته منش - پلاک 5
تلفن: 6- ۷۷5۸2422     فکس: ۷۷54۸245

چاپ: موسسه فرهنگی مطبوعاتی ایران 
توزیع: نشر گستر امروز 


